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راه  سعادت

شميم كربلا در تاسوعا و عاشورا
ش�ميم كربلا ويژه برنامه گ�روه اخلاق و زندگي ش�هروندي 
رادي�و ته�ران اس�ت ك�ه در روزه�اي تاس�وعا و عاش�ورا 
به صورت زن�ده از س�اعت 10:40 ت�ا 16 روي آنت�ن مي رود. 
 در اين ويژه برنامه »شمیم كربلا« با افراد خاص كه زندگي آنها 
تحت تأثیر داس��تان قیام عاشورا بوده اس��ت همچون همسران 
شهدا، جانبازان و همسران شهداي مدافع حرم گفت وگو مي شود. 
علاوه بر اين، به سیره زندگي حضرت ابوالفضل العباس)ع( و امام 
حسین)ع( به دلاور مردي ها، شجاعت، ايثار و... پرداخته مي شود. 
در ادامه به صورت روايي نمايشي به داستان زندگي علي گندابي و 

رسول ترُك پرداخته خواهد شد. 

نما | حسین   کشتکار    راديو

مجيد مجيدي در نشست رسانه اي »سوگ در خانه«:

آرزويم ساختن فيلم درباره امام حسين)ع( است
ظرفيت هاي هنري محرم مغفول مانده و حق مطلب ادا نشده است

    محمدصادق عابديني
كارگ�ردان سرش�ناس س�ينماي ايران س�اخت 
فيل�م درب�اره سيدالش�هدا )ع( و ام�ام رضا)ع( 
را ج�زو آرزوه�اي خ�ود دانس�ت و خواس�تار 
توج�ه بيش�تر ب�ه ظرفيت ه�اي فرهنگ�ي و 
هنري مح�رم و عزاداري امام حس�ين )ع( ش�د. 
مجید مجیدي در نشست رسانه اي سوگواره »سوگ 
در خانه« با تأكید بر اينكه محرم ظرفیت هاي گسترده 
نمايش��ي و فرهنگي دارد، گفت: چرا تا به حال از اين 
ظرفیت هاي موجود در حوزه هنر استفاده نكرده و حق 

مطلب را ادا نكرده  ايم؟!
خالق فیلم س��ینمايي »بچه هاي آسمان« ادامه داد: 
واقعیت اين است كه محرم، مرز و اديان نمي شناسد، 
در كشوري مانند هند ديده ام كه چطور اديان مختلف 

به ساحت مقدس اباعبدالله)ع( ارادت دارند. 
   کرونا فرصت خلاقیت

مجیدي درباره ايده اج��راي س��وگواره فیلم كوتاه، 
»سوگ در خانه« گفت: فكر كردم كه اين ايام كرونايي 
فرصت خوبي اس��ت به ابعاد مختلفي كه در مراس��م 
محرم اس��ت، بپردازيم و آن را به لحظات ماندگاري 
تبديل كنیم تا در فرهنگ ملي و محرمي ما ثبت شود. 
وي ادامه داد: از آنجا كه س��تاد ملي مقابله با كرونا و 
همچنین مراجع به اجراي مراس��م عزاداري در خانه 
توصی��ه كرده اند، فكر كردم اي��ن محدوديت فرصت 

خوبي است كه خلاقیت ها خودشان را نشان دهند. 
مجیدي ب��ا دعوت از فیلمس��ازان براي مش��اركت در 
»سوگ در خانه« افزود: هدف ما اين نیست كه هر كسي 
با دوربین فیلمي بگیرد و آن را بفرستد، قطعاً چنین اثري 
از سوي داوران سوگواره رد خواهد شد، توجه ما به آثاري 

است كه داراي خلاقیت و ديدگاه باشند. 
وي نمونه هايي از سوژه هاي تولید فیلم كوتاه را بیان 
كرد و گفت: همه اين تجربه را در اي��ن ايام كرونايي 
داشته ايم كه پدربزرگ ها، مادربزرگ ها را نتوانسته ايم 
ببینیم و بیش��تر به صورت تصويري ب��ا آنها ارتباط 
گرفته ايم. چند نفر از بچه هاي فامیل تصمیم مي گیرند 
پرچمي را بر سردر خانه آنها نصب كنند و يك عزاداري 
راه بیندازند يا مي گفتن��د درخت توتي مقابل پنجره 
منزلي بوده كه هر سال در فصل زمستان آن را هرس 
مي كردند تا نقطه ديد را نگیرد، امسال به دلیل كرونا 
نش��ده و نقطه ديد را گرفته اس��ت، خ��ود پدربزرگ 
و مادربزرگ ش��كايت مي كردند كه امس��ال چگونه 
عزاداري را به تماشا بنش��ینیم. بچه هايشان تصمیم 

گرفتند اين ش��اخه ها را كن��ار بزنند تا آنه��ا بتوانند 
عزاداري را ن��گاه كنند، آنها بیش��تر در خانه بودند و 
اين موضوعات دستمايه خوبي براي كار ما بود. اينكه 
ما گفتیم امكانات تخصصي لازم نیس��ت به اين معنا 
نیست كه نوع نگاه ابتدايي باشد، ما مي خواستیم فقط 

سهولت در ساخت باشد. 
   داوران سوگواره »سوگ در خانه«

 مجیدي از حضور نرگس آبیار و سیدرضا میركريمي در 
هیئت داوران اين رويداد خبر داد و گفت: رايزني هايي 
با انجمن سینماي جوانان ايران داشته  ايم و سیدصادق 
موسوي با اس��تقبال از طرح، پوستر س��وگواره را در 
سايت انجمن قرار داده اس��ت و امیدوارم در روزهاي 
آينده از ظرفیت هاي س��ینماي جوانان و فیلمسازان 

مستند آن استفاده كنیم. 
    آرزوي فيلمسازي درباره امام حسين)ع(

مجیدي در ادامه نشست »سوگ در خانه« در پاسخ به 
سؤال خبرنگاران، درباره تمايلش به ساخت فیلمي با 
موضوع امام حسین)ع( گفت: ساخت فیلم با موضوع 
امام حسین)ع( و علي بن موسي الرضا)ع( جزو آرزوهاي 
من بوده است، البته در س��ال هاي گذشته مستندي 

درباره امام رضا)ع( ساخته ام. 
وي با اشاره به فیلم »رس��تاخیز« ساخته احمدرضا 
درويش، افزود: س��اخت فیلم درباره امام حسین)ع( 
كار بسیار سختي است، من شاهد سختي ها و رنجي 
كه آقاي درويش براي س��اخت »رستاخیز« متحمل 

شد، بوده ام. 

كارگردان فیلم »محمدرسول الله)ص(«، تصريح كرد: 
درست است كه از ساخت فیلم محمد رسول الله)ص(  

حمايت شد، اما سختي هاي زيادي داشت. 
   »سوگ در خانه« قابليت بين المللي شدن دارد

مدير رويداد »سوگ درخانه« در پاسخ به سؤالي درباره 
برگزاري بین المللي سوگواره »سوگ در خانه« گفت: 
اين حوزه و اين ايام آنقدر ظرفیت هاي بزرگي در كل دنیا 
دارد كه مي طلبد چنین جشنواره هايي به جشنواره هاي 
بین المللي تبديل شود. در حقیقت تنها جشنواره هايي 
كه مي ش��ود عنوان جهاني به آنها داد، همین مسائل 
مربوط به آقا امام حسین)ع( اس��ت. هر جاي دنیا كه 
بروي نام امام حس��ین)ع( برايش��ان آشناس��ت، مثلًا 
شخصیت مهمي مثل گاندي از امام حسین)ع( به عنوان 

شخصیت برجسته اي نام مي برند. 
   سقايي تبتي ها به ياد سيدالشهدا)ع(

كارگردان »بچه هاي آسمان« در ادامه گفت: خودم در 

تبت ديدم كه در ايام ماه محرم بودايي ها چه عشق و 
علاقه اي به خود ايام محرم و به خصوص ساحت مقدس 
آقا امام حسین)ع( دارند. در اين ايام با پرچم هايي كه 
در میان آنها نام حضرت ابالفضل)ع(  وجود داش��ت، 
س��قايي مي كردند. وجوه مقدس آقا امام حسین)ع( 
و يارانش تنها به حوزه دين خلاصه نمي ش��ود. فراتر 
از اين حرف هاس��ت. به واس��طه اين منش و رفتار در 
محرم مي شود زيبايي هاي اين ايام را به دنیا نشان داد 
و امیدوارم بتوانیم در سال هاي آينده اين رويداد را به 

يك رويداد بین المللي تبديل كنیم. 
   نمي خواهيم مانند تلويزيون باشيم 

مجیدي در پاسخ به سؤال »جوان« درباره استفاده از 
گونه هاي مختلف فیلم، از جمله انیمیشن يا مستند 
در »سوگ در خانه« گفت: از آثار مستند هم در اين 
رويداد اس��تقبال مي كنیم، ولي آثار بايد نگاه تازه و 

حرفي داشته باشند. 
خاصیت تلويزيون، نگاه ژورنالیستي است و به همه 
چیز مثل مطبوعات نگاه مي كند، براي همین نگران 
اين ش��دم كه نكند مخاطبان ما هم اي��ن تربیت را 
از تلويزيون ياد گرفته باش��ند، به اي��ن صورت كه 
روبه روي تلويزيون نشس��ته باش��ند و اين رس��انه 
يك عزاداري نشان بدهد و دوس��تان ضبط كنند و 
بفرستند. در حوزه انیمیشن شايد زمان بیشتري نیاز 
داشته باشیم، اگر قرار باشد دوره هاي بعدي وجود 
داشته باشد، از چند ماه جلوتر اعلام مي كنیم تا اين 

افراد هم آثاري بفرستند. 
    مهلت ارسال آثار و زمان اختتاميه 

»سوگ در خانه« 
محمد رهبر، دبیر رويداد »س��وگ در خانه« گفت: با 
توجه به اينكه موسسه راه   ايمان هم مؤسسه فرهنگي 
و هم مؤسسه خیريه است به دلیل شیوع كرونا سعي 
كرديم عزاي حس��یني را همچنان زن��ده نگه داريم، 
اين مؤسسه تحت مديريت آيت الله سیستاني است و 
تأكید بر روضه هاي خانگي داشتند، تصمیم گرفتیم 
اين سوگواره برگزار شود. رهبر افزود: هیئت انتخاب، 
40فیلم را تا اربعین انتخاب مي كنند و با شركت نماوا 
اين فیلم ها را به نمايش مي گذاري��م و هر فیلمي كه 
بیشترين بازخورد را داشته باشد، عنوان فیلم برتر از 

ديدگاه مردم را دريافت مي كند. 
زمان اختتامیه دوازدهم آبان ش��ب ولادت رس��ول 
اكرم)ص( است كه با توجه به وضع كرونا نوع اختتامیه 

و تقديم جوايز را اعلام مي كنیم.

گزارش مونسان از وضعيت گردشگري

كرونا ورود گردشگر را به نزديك صفر رساند
تعداد گردش�گران خارجي ب�ه دليل ش�يوع كرونا در 
س�ه ماهه نخس�ت س�ال ج�اري ب�ه 74 نفر رس�يد.
وزير میراث فرهنگي، گردش��گري و صنايع دس��تي گفت: 
»اكنون با موضوع كرونا مواجه شده ايم و اين موضوع باعث 
افت شديد گردشگري در دنیا و به تبع آن در كشور ما شده 
است، در سه ماهه سال گذشته حدود 2میلیون و 300هزار 
گردشگر خارجي داشتیم كه امسال اين تعداد به عدد ۷4نفر 
رسیده و تقريباً به صفر نزديك شده است.« علي اصغر مونسان 
در خصوص تبديل سازمان به وزارتخانه گفت: »نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي اين تصمیم را گرفتند تا تبديل به 
وزارتخانه شود، به لحاظ ارتقاي جايگاه كار خوبي انجام شد، 
اين اتفاق موجب مي شود تا در تصمیمات كشوري، هیئت 

دولت و در نظام بودجه ريزي جايگاه بهتري پیدا كنیم.«
مونسان افزود: »بودجه ما نسبت به ساير وزارتخانه ها تقريباً 
50درصد آخرين وزارتخانه يعن��ي وزارت ورزش و جوانان 
است و بخشي از آن نیز به ساختار سازماني آن بازمي گردد. 
بودجه وزارت ورزش و جوان��ان 2هزارو400میلیارد تومان 
بوده در حالي كه بودجه ما حدود هزارو400میلیارد تومان 
است. اين بودجه متناس��ب با جايگاه گردشگري در دنیا و 
ظرفیت هايي كه در اين بخش داريم، نیست و خوب به آن 

پرداخته نشده است.«
وي درباره میزان خسارت هاي وارد شده به بخش گردشگري 
ناشي از ش��یوع ويروس كرونا گفت: »برآورد ما تا مرداد99 

حدود 12هزارمیلیارد تومان خس��ارت است كه به بخش 
گردشگري وارد شده و تعداد بیكاران را افزايش داده است.«

دكتر مونسان تصريح كرد: »براي حمايت از اين بخش ها يك 
اقدام فوري داش��تیم كه در ابتداي سال اتفاق افتاد و دولت 
يك بسته حمايتي براي آنها در نظر گرفت كه شامل امهال 
اقساط وام ها، فرصت سه ماهه براي پرداخت مالیات ها و حق 
بیمه بود، اين اقدامات در حقیقت براي برداشتن فشار از روي 

بخش گردشگري يك مسكن سريع بود.«
وزي��ر می��راث فرهنگ��ي اف��زود: »در مرحل��ه دوم دولت 
50هزارمیلیارد تومان براي حمايت از تمام بخش هايي كه به 
دلیل شیوع ويروس كرونا آسیب ديده بودند، در نظر گرفت 
كه يك بخش مهم آن حوزه گردش��گري بود، در ابتدا روند 
خوب نبود و فرآيند نیز سخت بود و با وجود پیشنهادهاي 

بهتري كه داشتیم از سرعت خوبي برخوردار نبود.«

امام حسين)ع(:
بپرهيز از اينكه بر كس�ی كه جز 
خداوند در برابر تو ياورى ندارد، 

ستم كنی. 
»گزيده تحف العقول«

فصل جديد »ليگ سرود« آغاز شد
ضواب�ط  ب�ا  س�رود«  »لي�گ  مس�ابقه  جدي�د  فص�ل 
كروناي�ي و ب�ا ه�دف تروي�ج، ارتق�اي س�طح كيف�ي و 
كاه�ش هزينه ه�اي گروه ه�اي س�رود آغ�از ب�ه كار كرد. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي س��ازمان هنري رسانه اي 
اوج، فصل دوم مسابقات لیگ س��رود همراه با رعايت ضوابط كرونايي 
آغاز شد و تمامي گروه هاي سرود كش��ور مي توانند از سوم تا پانزدهم 
ش��هريور ماه در يك رقابت آزاد، هدفمند و عادلان��ه در قالب »لیگ 

سرود« شركت كنند. 
اين رقابت ها با ه��دف ترويج س��رود، ايجاد ارتباط مس��تمر و باكیفیت با 
گروه هاي سرود، ارتقاي سطح كیفي سرود و كاهش هزينه هاي گروه هاي 
سرود برگزار مي شود. گروه هاي ش��ركت كننده در رقابت هاي لیگ سرود 
خدمات توانمندسازي و حمايت در تولید سرود و نماهنگ از باشگاه رشد 
جوان سازمان اوج دريافت مي كنند. در فصل جديد اين رقابت ها كه در هفت 
مرحله تا پايان سال برگزار مي ش��ود، توجه به مناطق محروم و شناسايي 
گروه هاي بااستعداد در شهرس��تان ها در اولويت قرار دارند. سرود »سرباز 
حسینم« پیشكشي به محضر حضرت اباعبدالله الحسین)ع( به عنوان اولین 
سرود فصل جديد مسابقات خواهد بود. در هر مرحله فايل هاي ارسالي بر 
اساس معیارهاي لیگ كه به صورت مشروح در سايت لیگ آمده است، توسط 

داوران امتیازدهي مي شود و جوايزي به گروه هاي برتر اهدا خواهد شد. 
...............................................................................................................

»توبه حرّ« با هنرمندي كاظم چليپا 
تماشايي شد

واقعه كربلا و روايت جنگ 
باط�ل  علي�ه  ح�ق 
سال هاس�ت از زواي�اي 
مختلف توسط هنرمندان 
كش�يده  تصوي�ر  ب�ه 
مي شود. كاظم چليپا نيز 
از جمله هنرمنداني است 
كه از اين واقعه تاريخي و مذهبي چندين اثر خلق كرده و »توبه 
مي ش�ود.  محس�وب  آنه�ا  معروف تري�ن  از  ح�رّ« 
به گزارش »جوان« اثر »توبه حرّ« لحظه اي را به نمايش مي گذارد 
كه حر بن رياحي پس از بازگشت از سپاه دشمن نزد امام حسین)ع( 
آمده تا توب��ه كند. در اين اث��ر گويي مخاطب در كنار امام س��وم 
شیعیان ايستاده و لحظه تسلیم ش��دن حر به سپاه حق را تماشا 
مي كند. تابلونقاشي »توبه حر« در ابعاد 1۷0 در 140سانتیمتر با 
تكنیك رنگ روغن خلق شده است و در گنجینه آثار حوزه هنري 
نگهداري مي شود.  كاظم چلیپا در س��ال1336 در تهران به دنیا 
آمده و نقاشي را نزد پدرش آموخته  و به صورت آكادمیك آن را در 

دانشكده هنرهاي زيبا دانشگاه تهران فرا گرفته است. 

    خبر

ك��ه  جش��نواره هايي  تنه��ا 
مي ش��ود عنوان جهاني به آنها 
داد، همي��ن مس��ائل مرب��وط به 
آق��ا امام حس��ين)ع( اس��ت. هر 
جاي دني��ا كه ب��روي ن��ام امام 
حسين)ع( برايش��ان آشناست

    دريچه

رئيس »ساترا« با سفير جمهوري خلق چين در ايران ديدار كرد 

 ايران و چين به دنبال خروج فضاي مجازي 
از سلطه غربي ها

    مصطفي شاه كرمي
س�فير چين در ديدار با رئيس س�ازمان تنظي�م مقررات 
رسانه هاي صوت و تصويرفراگير)ساترا( ضمن استقبال از 
نمايش فيلم ها و سريال هاي ايراني در پلتفرم هاي چيني و 
اعلام آمادگي جهت نمايش رايگان سريال هاي چيني در 
رسانه هاي صوتي و تصويري ايراني مي گويد: »در سال هاي 
اخير رس�انه هاي جديد به ويژه رس�انه هاي كش�ورهاي 
غربي فضاي مجازي را كنت�رل كرده اند، براي اينكه مردم 
صداي ما را بشنوند ما بايد پلتفرم خود را داشته باشيم.«

به گزارش »جوان« س��یدصادق امامیان رئیس س��اترا در 
ديدار س��فیر جمهوري خلق چین با اش��اره به اينكه امروز 
مردم در دنیا ب��ا رس��انه هاي جديد خو گرفته ان��د و ديگر 
تمام وقت خ��ود را صرف ديدن تلويزي��ون ملي نمي كنند، 
افزود: مردم به خصوص نسل جوان تحت تأثیر رسانه هاي 
بین المللي قرار گرفته اند و رسانه هاي ملي كشور خودشان 
به سختي در رتبه نخست توجهات قرار مي گیرد، به همین 
دلیل با چالش��ي جهاني مواجهیم. آمارها نشان مي دهد در 
كشورهاي جهان از هر پنج رسانه نخست، چهار مورد آنها 
رس��انه هاي بین المللي و غالباً امريكايي هستند، از اين رو 
مردم در اين زمینه احس��اس نگراني مي كنن��د، حتي در 
كشورهاي غربي خیلي از مردم مداخله حاكمیت از طريق 

تنظیم گري در حوزه رسانه را لازم مي دانند. 
امامیان در ادام��ه با بیان اينكه مأموريت س��اترا مس��تقل از 
صداوسیماست، خاطر نشان كرد: وظیفه رسانه ملي رساندن 
محتواي ملي به تمام مردم كشور است، اما وظیفه ساترا توسعه 
صنعت رسانه هاي صوت و تصوير فراگیر ايراني است، به همین 
دلیل ساترا از بدو تاسیس به ش��دت فعالیت هاي بین المللي 
خود را دنبال مي كند. اگر چه طي دو س��ال گذش��ته بیش از 

40رگولاتور غربي را شناسايي و با آنها ارتباط برقرار كرده ايم 
اما امروز توسعه همكاري با ش��رق به ويژه با كشورهايي مثل 
چین كه در زمینه نظام رس��انه اي خود پیش��رفت هاي قابل 

توجهي داشته اند، در دستور كار قرار دارد. 
وي س��رمايه گذاري هاي مش��ترك را از مباني مهم توافقات 
رسانه اي و دو طرفه ايران و چین دانست و افزود: هم چین و 
هم ايران دغدغه هاي مش��ترك و قابل توجهي هم در زمینه 
سیاسي و هم در زمینه اجتماعي دارند. با توجه به اينكه حوزه 
رسانه هاي نوين مبتني بر اينترنت، يك حوزه دينامیك است 
و به صورت لحظه اي تغییر مي كن��د، نیازمند ارتباطات پويا 
و مس��تمر در اين زمینه هس��تیم تا بتوانیم به روز و لحظه اي 
تجربیات خود را به اش��تراك بگذاريم، البته ما فراتر از بحث 
امنیت فضاي مجازي خواس��تار هم��كاري در موضوعاتي از 

جمله همكاري رسانه هاي مبتني بر اينترنت نیز هستیم. 
معاون رئیس سازمان صداوسیما با بیان اينكه »وي اُ دي« ها 
اين زمینه را دارند كه در كنار تولید محتواي ارزشمند داخلي، 
از محصولات كشور چین نیز استفاده كنند، خاطر نشان كرد: 
سیاست ما اين است كه 40درصد محتواي رسانه هاي صوتي 
و تصويري، داخلي و ايراني باشد، اين با شرايط قبلي كه قالب 
محتواها، محتواي خارجي با محوري��ت هالیوود بود، قطعاً 

متفاوت است. 
در ادامه اين برنامه، چانگ هوا سفیر چین در ايران نیز درباره 
همكاري هاي مشترك دو كشور در زمینه فرهنگي و رسانه اي 
اظهار داشت: در س��ال هاي اخیر رس��انه هاي جديد به ويژه 
رس��انه هاي كش��ورهاي غربي فضاي مجازي را كنترل كرده 
است. ما بايد پلتفرم خود را داشته باشیم تا مردم صداي ما را 
بشنوند. با وجود اينكه رسانه هاي سنتي هنوز فعال هستند و 
نقش خود را ايفا مي كنند اما نس��ل جديد كشش بیشتري به 

رسانه هاي جديد دارند. 
سفیر چین با استقبال از پیشنهادهاي همكاري مشترك بین 
دو كشور گفت: شركت هاي بزرگ اينترنتي و فناوري اطلاعات 
در چین اكثراً ش��ركت هاي خصوصي هس��تند كه مطمئناً از 
همكاري با شركت هاي اينترنتي اس��تقبال خواهند كرد. ما 
حاضريم يكس��ري از س��ريال هاي چیني را به صورت رايگان 
براي نمايش در اختیار رسانه هاي صوتي و تصويري ايراني قرار 
دهیم و از نمايش فیلم ها و سريال هاي ايراني در پلتفرم هاي 

چیني استقبال مي كنیم. 


